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سخــن روز
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 طی چند وقت اخیر اظهار نظرهای متناقض زیادی 
از طرف های غربی شنیده می شود و اکثرشان به نوعی 
مصاحبه می کنند که فعلا تمایلی به توافق ندارند. مثلا 
آقای راب مالی می گوید فرصتی بود و از دست رفت یا 
وزیر خارجه آلمان منفی صحبت می کند. اما آنچه مسلم 

است همه طرف ها ...

عبدالرضافرجیراد
تحلیلگرمسائلبینالملل

یادداشت

کنفرانس بغداد2 در امان - پایتخت اردن-  فرصت 
مناسبی برای ایجاد وفاق و همگرایی بین ایران و 
کشورهای عرب منطقه است. مذاکرات ایران و عربستان 
از فروردین ماه سال گذشته با میانجیگری دولت سابق 
عراق صورت گرفت و 5 دور مذاکرات امنیتی بین مقامات 

امنیتی دو کشور...

غرب آماده مذاکره؛ اما نگران فشار افکار عمومی  نوری در تاریکی روابط ایران و عربستان

حسنهانیزاده
کارشناسروابطبینالملل
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بنا به اعلام مسئولان؛ 

کوچ سالانه 65 هزار ایرانی از کشور 
 65هزار نفر در سال؛ آخرین آمار مهاجرت ایرانی ها است 

و کوچ هر ایرانی یعنی خروج ۱۲۰ هزار دلار از کشور!

چرادرکشورمازوتسوزاندهمیشود؟
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ویدئوی تاریخ گذشته بایدن دردسرساز شد

آمریکا  با دست پس می زند  با  پا پیش می کشد
    امیرعبداللهیان: اگر ادعای آمریکایی ها برای پیگیری دیپلماتیک درست باشد نمی توانند به شیوه ای دیگر در رسانه ها به دنبال امتیازگیری باشند

    پرایس: ایران   فرصت بازگشت به برجام را از دست داد                  
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فرصت سوزی یا فرصت سازی؟برجام از کما برگشته 

جزئیات عملیات ضربه به شبکه تروریستی فعال در جنایت تروریستی ایذه
فرمانده کل سپاه :  مقام های انگلیسی همان چرچیل هستند، فقط در قالب جدید فعالیت می کنند

آرمان ملی: فرمانده کل سپاه اظهار داشت: امروز 
بدون جهانی شدن نمی توانیم در مقابل یک جهان 
قدرت بایستیم. سردار سرلشکر پاسدار حسین 
سلامی گفت: لازمه عبور از چالش ها و موانع و 
مخاطرات دشمنان ایران و اسلام بدون جهانی 
شدن ابعاد و دامنه های قدرت و شخصیت ایران عزیز 
ممکن نیست و راه همین است. وی افزود: ما با کسانی 
روبه رو هستیم که برای حاکمیت در جهان علم، هنر 
و فناوری را تماما به خدمت گرفته اند و با همین ابزارها 
برای کوچک سازی و محدود سازی و توقف ایران 
عمل می کنند. فرمانده کل سپاه گفت: دشمن این 

واقعیت را دریافته است که یک قدرت عظیم در حال 
رویش است و این قدرت با آرزوهای دشمن در ستیز 
است. رویکردهای او را برای اداره جهان نمی پسندند 
و آرمان های او را تحمل نمی کنند. یک قدرت جوانه 
زده و به یک نهال تبدیل شده و در مقابل توفان های 
سنگین مستحکم تر کرده و هر روز در حال گسترش 
خود به عالم است. سردار سلامی با تاکید بر اینکه ما 
هرگز با دشمن نقطه مشترک پیدا نمی کنیم ادامه 
داد: دشمنان می خواهند ما را تحت سیطره خود قرار 
دهند و تاریخ را تکرار کنند تا تصویری دلخواه خود 
از جهان بسازند. نبرد در این عرصه است برای اینکه 

الگویی با محوریت اسلام در سطح مکتب و ایران و 
جغرافیا شکل نگیرد تا جهان را تحریک کند. نبرد، 
نبرد الگوها و مدل هاست. برای اینکه مدل انقلاب 
اسلامی را ناتوان و ناکارآمد کنند تمرکز خود را بر 
متوقف کردن روند رو به جلو و پیشرفت نظام متمرکز 
کرده  اند. ما محکوم به پیروی و شکستن بن بست ها 
و تسلیم نشدن در میدان هستیم. این سرنوشت ما 
برای حرکت و حفظ عزتی است که به دست آورده ایم. 
فرمانده کل سپاه بیان کرد: به تاریخ نگاه کنید، در 
هیچ نقطه ای نیست که انگلیس کشتار راه نینداخته 
باشد. جوانان ما تاریخ 2۰ سال گذشته را نمی دانند، 

انگلیس ارمغان آورنده کشتار جمعی و استعمار است.  
حادثه مسجد گوهرشاد طراحی انگلیسی ها بود و 
تکرار این مسائل آرز و و راهبرد دشمنان است اما ایران 
فعلی ایران گذشته نیست و یک ایران بزرگ در فضای 
سیاسی و عبور کرده از مرزها و گسترش یافته و ایران 
قدرتمند در فرهنگ فناوری و دفاعی است . هیچ یک 
از مقامات انگلیسی در تفکر و نگرش تغییری نکرده اند 
و همان چرچیل هستند فقط در قالب جدید فعالیت 
می کنند. وی ادامه داد: برای شکست دادن دشمن به 
علم و فناوری نیازمندیم و این قوی ترین و موثرترین 

ابزار ما در کنار آگاهی و ایمان است. 

در اوج ناآرامی ها در کشور حدود دوماه پیش مصاحبه ای کردم 
که آمریکایی ها دوباره به برجام بازخواهند گشت منتها باید ببینیم 
در شرایط بازگشت چه اتفاقاتی افتاده است. دلیلش هم یک تجربه 
تاریخی و یک روش تحلیل در مسائل سیاسی به حساب می آید که 
به طور معمول آمریکا و اروپا سعی می کنند هر اتفاقی که در ایران 
می افتد را برای تضعیف توان چانه زنی مورد استفاده قرار دهند. 
به طور مشخص در مورد هسته ای این سیاست را در پیش گرفتند 
و در گذشته و حتی در زمان اوباما هم دیدیم که هر اتفاقی که 
می افتاد، آمریکا سعی می کرد در حد امکان ایران را تضعیف کند و 
با یک ایران ضعیف شده به مذاکره بنشینند. اوج این سیاست هم 
در طول چند ماه گذشته خودش را نشان داد. آمریکا و اروپا نهایت 
تلاش شان را کردند که ناآرامی های ایران تا جایی که راه دارد، ادامه 
پیدا کند و بی ثباتی به ایران تحمیل شود و به خاطر همین بتوانند 
از ایران، امتیازات بیشتری را بگیرند. الان که ناآرامی ها فروکش 
کرده همان طور که قابل پیش بینی بود به تدریج چراغ سبز برای 
مذاکره با ایران مطرح شده. حال باید ببینیم که آمریکایی ها و 
اروپایی ها در ارزیابی هایشان به چه نتیجه ای رسیده اند. هر ارزیابی 
که کرده باشند یک موضوع را نمی توانند نادیده بگیرند و آن اینکه 
فضای بی اعتمادی که بین ایران و اروپا و آمریکا وجود داشت از 
گذشته خیلی بدتر هم شده و این توافق را خیلی سخت تر می کند. 
آمریکایی ها که قبلا می گفتند برجام در دستور کار نیست الان 
موضع تازه ای اتخاذ و اعلام می کنند موضوع ناآرامی های ایران 
یک موضوع جداست و برجام هم دارد راه خودش را می رود، 
راهی که با سنگلاخ مواجه بوده ولی هیچوقت به بن بست نرسیده. 
ضمن اینکه کشورهای اروپایی مواضع تازه ای را می گیرند و زمینه 
فراهم می شود تا بازرسان را به تهران بفرستند و البته در تهران هم 
برای توافق اعلام آمادگی می شود. به نظر می رسد چند اتفاق در 
گذشته وجود دارد که اثر خودش را بر شرایط کنونی دارد و به ویژه 
دولت ایران باید این مسائل را مدنظر قرار دهد و کسانی که نگاهی 
به منافع ملی دارند در این رابطه دنبال پاسخ به سوالاتی هستند 
که وجود دارد؛ چون بدون پاسخ به این سوالات شاید نشود که 
توافقی را شکل داد. به هر حال آمریکا و اروپا خیلی از فرصت ها 
را از بین بردند و خباثت موجود در سیاست های آمریکا و اروپا 

و به ویژه خباثبی که آمریکا و انگلیس محوریت آن را داشتند، 
همیشه به دیپلماسی ضربه زده است. این موضوعی است که باعث 
بی اعتمادی جدی در ایران می شود. در ایران هم واقعیت این است 
که برخی در موضوع برجام وقت کشی کردند. اکنون که دوباره 
زمزمه احیای برجام شروع شده یک واقعیت را نباید فراموش کرد 
و آن اینکه ایران بیش از همه از تاخیر صورت گرفته در احیای 
برجام ضرر می کند. تا حدی این ضرر زیاد شد که حتی دیدیم 
رئیس جمهور چین هم به این نتیجه رسید که کانون های قدرت 
تازه ای در منطقه پیدا کند و برای نخستین بار چینی ها با یک اقدام 
حداقل تبلیغاتی همراه شدند که این اقدام جزو خطوط قرمز ایران 
بود. به هر حال اگر تا گذشته در داخل ایران برخی مدعی بودند 
که در غرب اصلا فرصتی برای ایران وجود ندارد ولی الان با این 
سوال مواجه می شوند که فرصت های از دست دررفته در شرق هم 
بی تاثیر از وقت کشی ها برای تنش زدایی با غرب نیست. موضوع 
دیگری که وجود دارد اینکه قبل از هرگونه مذاکره احتمالی، جای 
این واقعیت باید مشخص شود که تجربه ماه های اخیر نشان داد 
آمریکا و اروپا از هر فرصتی برای بی ثبات سازی ایران استفاده 
می کنند به ویژه اینکه در این مدت مواضع کاملا منفی از طرف 
اروپا و آمریکا شکل گرفت که این مواضع تحت عنوان گزینه اقدام 
نظامی علیه ایران و غیره در هر گونه مذاکره آینده باید در مورد 
آن، بحث صورت بگیرد. اینکه آیا کماکان دیپلماسی در دستور کار 
قرار دارد یا سیاست شان این است که ایران را به هر قیمتی تضعیف 
کنند و به این همه کاری که برای دیپلماسی شده و به ریشه های 
دیپلماتیکی که شکل گرفته، بی اعتنایی کنند. لذا باید گفت برجام 
الان از کما برگشته بااینکه خیلی ها برجام را در تابوت گذاشته 
بودند منتها میخ تابوت را نمی زدند چون می خواستند متهم به 
دیپلماسی کًشی نشوند. معتقدم الان که برجام از کما برگشته، 
اتفاق تازه ای افتاده و اگر تا قبل از امضای برجام به معنای کاهش 
تنش یا تنش زدایی بین ایران و غرب بود الان طرفین به عنوان 
جلوگیری از گسترش بحران برای احیای برجام گام برمی دارند. 
کشورهای غربی و آمریکا نگرانند که ایران به سمت سوخت 
9۰درصد برود و در طرف دیگر هم ایران سعی می کند برنامه 
هسته ای خود را به شکل برگشت ناپذیری داشته باشد و در عین 
حال تحریم ها را هم از بین ببرد. این مذاکرات را خیلی سنگین تر 
از گذشته می کند لذا اگربرجام احیا شود تازه آغاز یک ماراتن 
خسته کننده جدید هست به ویژه اینکه ممکن است برخی مذاکره 

کنندگان تجربه دیپلماتیک خسته کننده ای را داشته باشند. 

ماجرای وضعیت اقتصادی کشور ما قصه پرغصه ای است که با کمال تاسف تورم مواد خوراکی در 
مهرماه امسال بالای 62/5 )شصت و دوونیم( درصد شد که از جنگ جهانی دوم تا به الان بی سابقه 
بود. از طرفی قیمت دلار به 4۰ هزار تومان و سکه به 2۰ میلیون تومان نزدیک شد که نگرانی زیادی 
بین مردم ایجاد کرده و می کند و این نگرانی آثار سویی در حکمرانی دارد. این درحالی است که 
هرچه منتقدان از جمله بنده گفتیم، با کمال تاسف نه تنها گوش ندادند بلکه برخی با تندی پاسخ 
دادند. در آخرین روزهای دولت گذشته رئیس جمهور اعلام کردند اگر همین امروز ایران تصمیمش 
را بگیرد، برجام امضا می شود ولی دولت سیزدهم اعلام کرد عنقریب با دست گرفتن مسئولیت 
اجرایی کشور، مذاکرات را ادامه می دهیم. و با اینکه به دولت گذشته اعتراض می کردند مذاکره برای 
مذاکره می کنید و ما اگر حاکم شویم مذاکره برای مذاکره نخواهیم کرد و قاطع تصمیم می گیریم 
و حرف خودمان را به کرسی می نشانیم، عمل کردند. وزارت خارجه دولت سیزدهم، مذاکره برای 
مذاکره را آنقدر کش داد که به جای فرصت سازی، فرصت سوزی کرد. شرایط نامناسب است و اگر 
بخواهید اقتصاد کشور را درست کنید، سه راه وجود دارد و سه قدم باید بردارید. قدم اول اینکه رابطه  
را با دنیا غیر از رژیم صهیونیستی اصلاح کنیم و فقط به شرق نگاه نداشته باشیم. دوم اینکه به معنی 
واقعی جلوی اختلاس ها را بگیرد و با کسانی که شرکت های فراوانی در تصمیم سازان و تصمیم 
گیران کشور دارند و از تحریم دارند سودهای فراوان می برند، برخورد کنید. قدم سوم که شاید مهم تر 
از دو قدم قبلی است اینکه جلوی کارخانه چاپ اسکناس را در بانک مرکزی بگیرید. چاپ اسکناس 
بدون پشتوانه به ازای هر واحد، سه واحد تورم دارد. چرا از ابتدای سال تا الان 12۰هزار میلیارد 
تومان نقدینگی چاپ و به جامعه تزریق شده است؟ و این تورم بی سابقه به دلیل پول هایی است که 
چاپ شده. می گویند کسری بودجه داریم درحالی که باید بودجه را اصلاح کنید. این همه دستگاه ها 
و نهادهایی که در این مدت همه ساله اضافه شده و بودجه را متورم و سنگین کرده را حذف کنید. 
هنر مجلس و دولت این است که هزینه های اضافی را حذف کنند. وقتی این هزینه ها را حذف کنید، 
درآمد با هزینه مطابقت می کند. دولت و مجلس باید بودجه واقعی بنویسند و هزینه های زائد را 
حذف کنند. بودجه را کوچک کنید نه اینکه حقوق کارمندان را پایین بیاورید بلکه باید به صورت 
غیرنقدی افزایش دهید که باز به تورم اضافه نشود. اگر دولت این سه کار را انجام دهد به نظر می رسد 
می تواند وضع اقتصاد را کنترل کند. خبر خوبی که برای برجام شنیدم اینکه آقای خرازی بیان 
کردند آماده امضای برجام هستیم و احساس کردم افق دیگری دارد باز می شود و شرایط بهتری دارد 
ترسیم می شود و ان شاءا... دارد اتفاق خوبی در کشور می افتد. به شرط اینکه وزارت خارجه جدی تر 
باشد و اهمیتی به سخنان تندروها ندهد. به نظر می رسد جای امیدواری وجود دارد هرچند مواضع 
اروپایی ها بیانگر این است که روی خوش نشان نمی دهند ولی اگر اطمینان پیدا کنند ایران درصدد 
ساخت بمب اتم نیست که بارها توسط مسئولان اعلام شده است و بازرسی ها آزاد شود، جمهوری 
اسلامی با یک افق جدید روبه روست. افق گذشته را رها کنیم و با تغییر برخی سیاست های وزارت 
خارجه نشان دهیم که ایران قصد مذاکره جدی تر دارد. باید منتظر عملکرد باشیم که آیا همچنان 

فرصت سوزی می شود یا فرصت سازی را در دستور کار قرارمی دهیم؟

آرمان ملی: روابط عمومی کل سپاه در اطلاعیه ای، جزئیاتی از ضربه سازمان های اطلاعات سپاه 
و فراجا و وزارت اطلاعات را به شبکه تروریستی فعال در جنایت تروریستی ایذه اعلام کرد. در متن 
اطلاعیه روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی درباره ضربه به شبکه تروریستی فعال در 
جنایت ایذه آمده است: در پی وقوع جنایت تروریستی اوباش مسلح در 24 و 25آبان ماه گذشته در 
شهر ایذه که منجر به شهادت ۷تن و مجروحیت 12تن از شهروندان ایذه ای شد؛ با الطاف خداوندی 
و همت، مشارکت، همکاری و عملیات تحسین برانگیز سربازان گمنام امام زمان)عج( در سازمان های 
اطلاعات سپاه و فراجا و وزارت اطلاعات جمهوری اسلامی ایران شبکه تروریستی فعال در این 
جنایت صبح روز سه شنبه زیر ضربه قرار گرفت. در این عملیات مشترک با تلاش شبانه روزی و اقدام 
فنی -  اطلاعاتی دقیق، عوامل دخیل در این جنایت شناسایی و پس از درگیری مسلحانه با اوباش 
مسلح و تروریست 2تن از تروریست ها به هلاکت رسیدند و 2تن دیگر از آن ها نیز دستگیر شدند و 
مقادیری سلاح و مهمات نیز از تروریست ها به دست آمد. این شبکه تروریستی که عناصری از آن در 
روزهای گذشته توسط سازمان اطلاعات سپاه ولیعصر)عج( استان خوزستان دستگیر شده بودند.

 نوری در تاریکی روابط ایران و عربستان

کنفرانس بغداد2 در امان - پایتخت اردن-  فرصت مناسبی برای 
ایجاد وفاق و همگرایی بین ایران و کشورهای عرب منطقه است. 
مذاکرات ایران و عربستان از فروردین ماه سال گذشته با میانجیگری 
دولت سابق عراق صورت گرفت و 5 دور مذاکرات امنیتی بین مقامات 
امنیتی دو کشور برگزار شد و پیشرفت های نسبی داشت و قرار بود 
بعدها مذاکرات وارد فاز سیاسی شود اما حوادثی که در ایران رخ داد و 
دخالت های رسانه ای عربستان در حوادث اخیر موجب شد مذاکرات 
ایران و عربستان متوقف شود. کنفرانس بغداد2 در اردن فرصتی کاملا 
مناسب است تا ایران دیدگاه خود را برای کشورهای عرب منطقه و 
جهان تبیین و بازگو کند. شرکت وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در کنفرانس بغداد2 در اردن نشان می دهد که ایران اراده جدی دارد 
برای اینکه بتواند رابطه تعریف شده و متوازنی با کشورهای عرب منطقه 
برقرار کند. دیدار وزیر خارجه ایران با برخی از مقامات کشورهای عرب 
منطقه در حاشیه نشست بغداد 2 در حقیقت موجب شده ایران نشان 
دهد اهل گفت و گو و تعامل با کشورهای منطقه است. گزارش ها نشان 
می دهد که دیداری بین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه ایران با همتای 
سعودی اش در اردن صورت گرفته است اگر چنین دیداری به وقوع 
پیوسته باشد، حقیقتا روابط ایران و عربستان به سمت روابط متوازن 
و متعادل حرکت خواهد کرد. هرچند تجربه نشان داده که عربستان 
به صورت تاکتیکی با ایران مواجه می شود و باید عربستان این رفتار 
تهاجمی را نسبت به ایران اصلاح کند و نشان دهد که خواهان برقراری 
رابطه جدی و توام با احترام با ایران است. از این منظر اگر دیداری بین 
وزرای خارجه ایران و عربستان در حاشیه این نشست برگزار شده 
باشد به نظر می رسد که فضای مذاکرات ایران و عربستان در آینده 
دلپذیرتر خواهد بود و یک نوع رابطه احترام دوجانبه بین ریاض و 
تهران برقرار می شود. در هر حال جمهوری اسلامی ایران با احتیاط 
کامل به سمت عربستان گام برخواهد داشت. زیرا رفتار عربستان، رفتار 
غیرشفافی است و باید عربستان حسن نیت کامل خود را عملا ثابت 
کند تا ایران رابطه خود را توام با حفظ منافع ملی دو جانبه با عربستان 
برقرارکند. در حال حاضر توپ در زمین عربستان است و این کشور باید 
رفتارهای گذشته خود را تعدیل کرده و به سمت ایران متمایل شود. 
اراده عربستان تابعی از اراده آمریکاست و برقراری رابطه با ایران نشان 

می دهد که این رابطه بدون چراغ سبز آمریکا صورت نخواهد گرفت. 
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رئیس جمهور:

 تعطیلی مدارس 
 به روند  آموزش 
 خسارت وارد 
می کند

   »آرمان ملی« کلید خوردن استیضاح وزرای اقتصاد و بهداشت را بررسی می  کند:    

محمود علیزاده طباطبایی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 تسری قانون کشف حجاب از اماکن عمومی 
به فضای مجازی امکان پذیر نیست

  تبلیغاتی که در فضای مجازی صورت می گیرد 
 و خطرناک است این است که شبکه های معاند اخباری 

 را منتشر می کنند که رژیم در حال سقوط است. 
 این اخبار دروغین باعث می شود که برخی جوانان 

تحت تأثیر این اخبار قرار بگیرند و خود را به خطر بیندازند
صفحه 6

صفحه 3

»خاندوزی« و »عین اللهی« در صف استیضاح بهارستان
    برخی خبرهای تایید نشده از احتمال جایگزینی غلامحسین نوذری به جای جواد اوجی حکایت دارد

    مهدی پازوکی:  مشکل در تصمیم  گیری کلان اقتصادی است

   جوابیه وزارت نفت   


